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 صرفه جویی 100 ميليون مترمكعبی گاز 

با جایگزیني بخاري هاي قدیمي
اصلاح توزيع يارانه هاي گاز در بخش خانگي و تعويض 

بخاري هاي فرسوده از عدم النفع 20 ميليارد دلاري 
ناترازي گاز جلوگيري مي كند

براي حل معضل نات�رازي گاز بايد روي مس�ئله مصرف در بخش 
خانگي تمركز كرد. با تكيه بر اصلاح ش�يوه توزيع يارانه گاز به هر 
نفر مبتني بر الگ�وي بهينه در كنار تعويض تجهيزات گرمايش�ي 
غيراستاندارد و فرس�وده با تجهيزات گرمايشي با استاندارد بالا، 
امكان كاهش چش�مگير مص�رف در بخش خانگ�ي و در نهايت با 
كاهش مص�رف انرژي در بخ�ش خانگي و ايجاد صرف�ه اقتصادي 
در بهينه س�ازي مصرف گاز با تكي�ه بر اعطاي س�هميه گاز به هر 
نفر مع�ادل الگوي بهينه مص�رف، زمينه براي جب�ران عدم النفع 
15 ميلي�ارد دلاري صنع�ت و همچني�ن عدم النف�ع 5 ميلي�ارد 
دلاري اس�تفاده از مازوت به ج�اي گاز در نيروگاه ها فراهم ش�د.

         
با افزايش سرسام آور مصرف گاز براي گرمايش در ماه هاي سرد سال، 
عدم تطابق بين توليد و مصرف به عدم تعادل و ناترازي گاز قابل توجهي 
منجر ش��ده اس��ت. ناترازي روزانه از 50 ميليون مترمكعب در اواسط 
دهه90 به تقريباً 300 ميليون مترمكعب در سال جاري افزايش يافته 
است كه نياز به استراتژي جامع براي تنظيم مجدد و اصلاح الگوهاي 

مصرف بخش خانگي مستثنی از افزايش توليد گاز دارد. 
مسئله ناترازي گازي كشور در فصول سرد سال به دليل افزايش مصرف 
گاز جهت گرمايش در بخش خانگي به يك معضل جدي براي كشور 
تبديل شده است و كاهش سهم 90 درصدي مصرف گاز در اوج پيك 
مصرف در بخش خانگي مهم تري��ن اولويت حل ناترازي اس��ت كه با 
رويكردهايي نظير تعويض بخاري هاي فرسوده، اعطاي يارانه گاز به هر 
كد ملي و اجراي كامل فازهاي نهايي تعرفه گذاري پلكاني پرمصرف ها 
به نتيجه خواهد رسيد. در بخش صنعتي نيز صنايع فاقد ارزش افزوده، 
ناترازي گازي زمس��تان س��ال ج��اري در اوج پيك مص��رف معادل 
300 ميليون مترمكعب خواهد بود كه اين وضعيت به معناي تعطيلي 
بخش عمده اي از صنايع و همچنين مازوت س��وزي بخش عمده اي از 

نيروگاه ها جهت توليد برق در زمستان1403 خواهد بود. 
ناترازي گاز در ايران از عوامل متعددي ناش��ي مي شود ولي مهم ترين 
دليل با سهمي 90 درصدي در مصرف گاز در اوج پيك مصرف كشور در 
سردترين روزهاي سال بخش خانگي است. با توجه به اينكه 90 درصد 
مصرف گاز در ساعات اوج مصرف در بخش خانگي اتفاق مي افتد، صنايع 

مختلف با اختلالات عرضه در زمان پيك مصرف مواجه هستند. 
در دس��ترس نبودن گاز كافي براي نيازهاي سوخت صنايع انرژي بر يا 
خوراك صنايع گازي خطوط توليد را فلج مي كند و به اثرات آبش��اري 

منفي بر افزايش قيمت ها و رشد اقتصادي منجر مي شود. 
همچنين با وابستگي 83 درصدي سوخت نيروگاه ها به برق و وضعيت 
نامساعد نيروگاهي كشور كه به تأمين سوخت گاز براي توليد برق متكي 
هستند، عملاً مسئله برق نيز عدم النفع اقتصادي ديگري براي ما خواهد 
داش��ت كه بايد با تكيه بر اصلاحات مصرف در بخش خانگي و تجاري 

اين وضعيت را اصلاح كرد. 
    كاهش 100 ميليون مترمكعبي ناترازي گاز

 با تكيه بر اعطاي سهميه گاز به هر كد ملي 
فرشاد جامع، كارش��ناس انرژي در مورد لزوم اصلاح وضعيت ناترازي 
بنزين به »جوان« گفت: مس��ئله ناترازي گاز ش��ايد مهم ترين چالش 
نيمه پاياني سال براي حكمراني اقتصادي كش��ور است كه با ناترازي 
گاز حاصل از افزايش مصرف غيربهينه در بخش هاي مختلف اقتصادي 
كش��ور به خصوص در بخش خانگي و بخش تجاري، بايد به طور ويژه 
در زمينه اصلاح وضعيت مصرف در بخش خانگي تمركز كنيم. موضوع 
مصرف گاز در بخش خانگي و تجاري صرفاً يك چالش زيست محيطي 
يا اقتصادي نيست و اساساً با رش��د اقتصادي، رفاه اجتماعي و امنيت 
انرژي كشور نيز در هم تنيده است، از همين رو بايد به سمت اصلاح اين 
وضعيت مصرف غيربهينه و معادل 80 تا 90 درصد از كل گاز توليدي 
كش��ور جهت مصرف گرمايش��ي در بخش خانگي يا تجاري آن هم با 

تجهيزات بسيار نامناسب، غيركارآمد و غيراستاندارد برويم. 
وي ادامه داد: براي رس��يدگي مؤثر به عدم تعادل گاز ب��دون توجه به 
وضعيت تغييرات توليد گازي كش��ور، ضروري است دلايل زمينه اي را 
كه باعث مصرف بيش از حد گاز در فصول س��رد سال در بخش خانگي 
و تجاري مي شود، مش��خص كنيم. اولين مسئله اس��تفاده تجهيزات 
گرمايش��ي فرس��وده و غيراس��تاندارد به دليل قيمت پايين گاز است. 
بخش قابل توجهي از بخاري هاي خانگي قديمي و ناكارآمد هستند كه 
به تلفات و هدررفت گاز قابل توجهي كمك مي كنند. عامل اصلي اين 
موضوع نيز قيمت سركوب شده گاز و دخالت دس��توري دولت در اين 
بخش است. اين كارشناس انرژي با اش��اره به وضعيت بد سيگنال دهي 
قيمتي به مردم در روش فعلي قيمت سركوب ش��ده گاز از س��وی دولت 
گفت: قيمت گذاري گاز در ايران منعكس كننده واقعيت هاي بازار نيست و 
قيمت هاي پايين يك عامل بازدارنده براي مصرف عقلاني گاز ايجاد كرده 
است كه مصرف كنندگان آزادانه بدون توجه به كارايي آن را خرج مي كنند. 
اين قيمت پايين گاز نيز درك حداقلي در بين مصرف كنندگان در مورد 
ارزش گاز مصرفي ايجاد كرده است كه با تعريف زمين بازي جديد، امكان 
ايجاد صرفه كامل اقتصادي براي كاهش و بهينه كردن مصرف هر يك از 
افراد خانواده فراهم خواهد شد كه اين زمين بازي، اعطاي يارانه گاز و در 
كنار آن برق به هر كد ملي است كه زمينه ساز بهينه سازي مصرف و انتقال 

كامل عوايد به جيب مردم به جاي دولت خواهد شد. 
جامع در ادامه با اشاره به لزوم توجه به روش هاي متنوع موجود بر سر 
راه حكمرانان بخش انرژي كش��ور جهت حل ناترازي گازي با تكيه بر 
اصلاح تجهيزات گرمايشي در دسترس مردم با بخاري هاي هرمتيك 
گفت: با توجه به پيچيدگي هاي ناترازي گاز، راه حل ها بايد چندجانبه و 
بر تغيير عادات مصرف در بخش خانگي متمركز شوند. اولين اقدام دولت 
چهاردهم بايد متمركز بر تعويض بخاري هاي فرس��وده با بخاري هاي 
هرمتيك باشد. يكي از تأثيرگذارترين اقدامات، جايگزيني بخاري هاي 
قديمي و ناكارآم��د با مدل هاي م��درن هرمتيك اس��ت. جايگزيني 
5 ميليون بخاري قديمي با بخاري هاي هرمتيك مي تواند مصرف گاز را 
تا 100 ميليون مترمكعب در روز در دوره هاي اوج مصرف كاهش دهد. 
اين تغيير نه تنها باعث صرفه جويي در انرژي مي شود، بلكه ايمني را با 
تكيه بر كاهش خطر مسموميت با منواكسيد كربن مرتبط با بخاري هاي 
سنتي دودكشي افزايش مي دهد. وي ادامه داد: مهم ترين اصلاح اما در 
شيوه توزيع يارانه برق و گاز متمركز است كه موجب اصلاح هدفمند 
يارانه انرژي و اعطاي سهميه معادل الگوي بهينه مصرف به هر كد ملي 
اس��ت. انتقال از يارانه هاي عمومي و كلي اعطايي به بخش گاز و برق 
كشور به سيستمي كه سهميه هاي گاز و برق مشخصي را به هر نفر از 
اعضاي خانواده اختصاص مي دهد، مي تواند مصرف مسئولانه را تقويت 
كند و از همه مهم تر همه عوايد حاصل از كاهش مصرف به شكل نقد و 

با قيمت آزاد گاز به سرپرست خانواده خواهد رسيد. 
جامع در پايان گفت: اصلاح ع��ادات و الگوي مصرف در بخش خانگي 
گامي اساسي براي ايران براي دس��تيابي به تعادل در توزيع گاز خود 
در ماه هاي اوج زمستان است. دولت چهاردهم با تمركز بر جايگزيني 
ناكارآمدي ها، تعديل ساختارهاي قيمت گذاري و از همه مهم تر ايجاد 
زمين بازي برد- برد براي بهينه سازي مصرف با اصلاح سيستم توزيع 
يارانه هاي بخش برق و گاز به هر نفر و كد ملي، اين ظرفيت را دارد كه 

بازار گاز خود را بدون افزايش توليد تثبيت كند.

نماينده مجلس در گفت وگو با مجلس »جوان«:
 دولت چهاردهم راه دولت سيزدهم را 

در تأمين مسكن ادامه دهد 
نماين�ده مجلس ش�وراي اس�لامي معتقد اس�ت: لازم اس�ت به 
طور وي�ژه در مس�ئله عرضه زمين ب�ه م�ردم و همچنين تكميل 
توليد مس�كن در ط�رح نهضت ملي مس�كن و تس�هيل مس�ير 
مردمي س�ازي س�اخت مس�كن، دول�ت چهارده�م اقدام�ات 
لازم را انجام دهد تا ش�اهد حل مش�كل مس�كن مردم باش�يم. 

         
مسكن جزو نيازهاي اساس��ي افراد در هر جامعه اي است. در كشور ما 
نيز دولت وظيفه دارد به تأمين مسكن مناسب براي مردم بپردازد، به 
ويژه در شرايطي كه مسكن به يك كالاي سرمايه اي تبديل شده است 
و قيمت ها متعادل نيست، لزوم حمايت دولت از مردم در حوزه مسكن 
بيشتر است. دولت هاي مختلف در كشورمان تلاش كرده اند به انحاي 

مختلف به حل وفصل مشكل مسكن مبادرت كنند. 
در دولت سيزدهم، موضوع مسكن جزو اولويت هاي اساسي دولت بود 
و اقدامات خوبي در اين زمينه انجام ش��د، به ويژه در ارتباط با تأمين 
زمين هاي مناسب براي ساخت وساز اتفاقات خوبي در دولت قبل رخ 
داد. عقب ماندگي كشور در حوزه مس��كن همچنان ادامه دارد و تقاضا 
از عرضه پيشي گرفته است. در اين ش��رايط، نياز است دولت با اجراي 
قوانين موجود در حوزه مسكن به افزايش ساخت وسازها مبادرت كند و 
افزايش عرضه را رقم بزند. به زعم بسياري، چارچوب هاي كلي در قانون 
جهش توليد مسكن مشخص شده اس��ت و تنها نياز به اهتمام جدي 
دولت براي اجراي اين قوانين داريم. به باور كارشناسان، اجراي قانون 
در زمينه اضافه كردن به محدوده شهرها و افزايش 25درصدي مساحت 

مسكوني كشور مي تواند كمك كننده باشد. 
به اين ترتيب، به جاي اينكه شهرها به صورت عمودي گسترش يابد، به 
توسعه افقي شهرها مبادرت مي شود. در اين طرح، عرضه زمين رايگان 
به متقاضيان و اعطاي تسهيلات مناسب بايد در دستور كار قرار بگيرد. 
احمد عجم، نماينده مجلس مجلس شوراي اس��لامي در گفت وگو با 
»جوان« با اشاره به اين موضوع كه مسكن جزو اساسي ترين نيازهاي 
مردم اس��ت و دولت بايد در اين زمينه چاره انديشي هاي لازم را براي 
متعادل سازي قيمت ها و رفع نيازهاي مردم داشته باشد، تصريح كرد: با 
توجه به اينكه قيمت ها در حوزه مسكن به صورت قابل توجهي افزايش 
يافته است، انتظار مردم براي دسترسي به مسكن مناسب طولاني شده 
است و طولاني تر هم خواهد شد. با توجه به اين مسئله، نياز است دولت 
طرح هايي را به منظور حمايت از اقشار مختلف كشور در حوزه مسكن 

به اجرا بگذارد. 
وي ادامه داد: اگر سياس��ت هايي كه براي نهضت ملي مسكن در نظر 
گرفته شده است، به درستي اجرايي شود و بانك ها همكاري بهتري با 
سياست هاي كلي نظام در حوزه مسكن داشته باشند، دولت مي تواند 
مشكلات مردم را در اين بخش حل كند. بايد از ظرفيت بخش خصوصي 
در زمينه ساخت مسكن ملي بهره بگيريم. لازم است نظارت كافي در 
اين زمينه داشته باشيم و با سياستگذاري هاي صحيح بخش خصوصي 

را وارد ساخت وسازها كنيم. 
به گفته اين نماينده مجلس، تأمين زمين براي ساخت مسكن ملي از 
اهميت بالايي برخوردار است. در كنار اين امر، بايد تسهيلات مناسب 
در اختي��ار متقاضيان قرار داده ش��ود. اجرايي كردن اي��ن دو موضوع 
مي تواند نويدبخش حل مش��كلات مردم در حوزه مس��كن باشد. بايد 
موانع مش��اركت بانك ها در حوزه مس��كن رفع ش��ود و دولت در اين 
زمينه سياستگذاري هاي جدي و دقيق داش��ته باشد. تسهيلات بايد 
با فرايندهاي مناسب تر و سازوكارهاي بهتر در اختيار بخش خصوصي 
و مردم قرار بگيرد. وي ادامه داد: موضوع مس��كن يك جريان ساري و 
جاري است و با يك تسهيل مقطعي حل نمي ش��ود. بايد مستمراً اين 
موضوع در دستور كار باشد و براي رفع نيازهاي اقشار مختلف در حوزه 
مسكن سياستگذاري داشته باشيم. توقع مردم و مجلس از دولت اين 
است كه به قوانين وضع شده در حوزه مسكن عمل كند و زمينه را براي 

اجرايي كردن اين مصوبات به وجود بياورد. 
عجم در خصوص لزوم اجراي مصوبه قانوني مجلس مبني بر توس��عه 
سالانه 25درصدي مساحت مسكوني كشور از سوی دولت خاطرنشان 
كرد: عمل به همين مصوبه قانوني مي تواند تا حد قابل توجهي به حل 
مش��كلات مردم در حوزه مس��كن كمك كند. مجلس توقع عجيب و 
غريبي از دولت در حوزه مسكن ندارد. عمل به مصوبات قانون جهش 
توليد مسكن مي تواند زمينه را براي حل مشكلات مردم در اين بخش 
به وجود بياورد. وي ادام��ه داد: قانون جهش توليد مس��كن بر اثر كار 
كارشناسي  و واقعيات جامعه مصوب شده است و عمل به آن مي تواند 
بسياري از مش��كلات را حل وفصل كند. رفع مشكلات اقشار مختلف 
مردم در حوزه مس��كن و عمل به قوانين مصوب در اين زمينه، نياز به 
اراده ملي دارد و اميدواريم دولت چهاردهم بتواند اقدامات مناسبي در 

اين ارتباط به اجرا بگذارد. 
اين نماينده مجل��س در ارتباط با تعهداتي كه در دولت س��يزدهم به 
ثبت نام كنندگان در طرح نهضت ملي مس��كن داده شده است، تأكيد 
كرد: دولت سيزدهم تلاشش را در راس��تاي توليد مسكن ملي به كار 
بست و شرايط قهري باعث شد هدف گذاري هاي صورت گرفته محقق 
نشود. توقع از دولت چهاردهم اين است كه ادامه دهنده راه دولت قبل 
در حوزه مسكن باشد و به قوانين موجود در اين زمينه و تعهدات داده 
شده عمل كند. لازم است به طور ويژه در مسئله عرضه زمين به مردم 
و همچنين تكميل توليد مسكن در طرح نهضت ملي مسكن و تسهيل 
مسير مردمي سازي ساخت مس��كن، دولت چهاردهم اقدامات لازم را 

انجام دهد تا شاهد حل مشكل مسكن مردم باشيم. 

عبور تأمين ارز واردات از ۳۶ميليارد دلار
بانك مركزي از اول فروردين ماه تا 1۸ مهرماه امسال، ۳۶ ميليارد 
و 100 ميليون دلار ارز براي واردات كالاهاي اساسي، دارو، كالاهاي 
تج�اري و بازرگان�ي، واردات در مقابل ص�ادرات و خدمات تأمين 

كرده است. 
به گ��زارش ف��ارس، بر اس��اس اع��لام بانك مرك��زي در اي��ن مدت 
ب��راي كالاه��اي اساس��ي و دارو 7  ميلياردو948 ميلي��ون دلار، براي 
كالاهاي تج��اري و بازرگان��ي مبل��غ 19  ميلياردو358 ميليون دلار، 
براي خدم��ات 854 ميلي��ون دلار و ب��راي واردات در مقابل صادرات 
7  ميلياردو940 ميليون دلار تأمين ارز صورت گرفته است. بانك مركزي 
براي واردات كالاهاي اساسي و كشاورزي شامل گندم، دانه هاي روغني 
و نهاده هاي دامي 6  ميلياردو204 ميلي��ون دلار و براي دارو، مواد اوليه 
دارويي و تجهيزات پزش��كي يك   ميلياردو744 ميليون دلار ارز تأمين 
كرده است. همچنين بانك مركزي در مجموع 7  ميلياردو948 ميليون 
دلار براي كالاهاي اساس��ي و كش��اورزي و دارو و تجهيزات پزشكي 
را با نرخ 28هزارو500تومان و با ه��دف حمايت از مصرف كنندگان و 
دسترس��ي اقش��ار جامعه به كالاهاي ضروري با قيمت ارزان تر تأمين 

كرده است. 
  در اي��ن ب��ازه زمان��ي ب��راي كالاه��اي تج��اري و بازرگان��ي مبلغ 
19  ميلياردو358 ميليون دلار و ب��راي واردات در مقابل صادرات مبلغ 
7  ميلياردو940 ميليون دلار و در مجموع 27  ميلياردو298 ميليون دلار 

تأمين ارز صنايع صورت گرفته است. 
همچنين تا تاريخ 18 مهر ماه، ساير صنايع 7  ميلياردو435 ميليون دلار 
ارز نيمايي و بيش از 2  ميلياردو119 ميليون دلارارز توافقي يا واردات در 

مقابل صادرات دريافت كرده اند. 

دولت: پرداخت بدهی مانده گندم كاران مجوز مجلس را می خواهد  
مجلس: مجوز نمی خواهد

با وجود تخصيص بودجه براي تسويه بدهي گندمكاران از صندوق توسعه ملي
دولت مي گويد بايد در قالب لايحه دوفوريتي از مجلس شوراي اسلامي اجازه پرداخت بگيريم

با وجود آغاز فصل كشت و نياز كشاورزان به 
نقدينگي، 20 درصد از مطالبات گندمكاران 
پرداخت نشده و در راهرو هاي دولت و مجلس 
در حال پاس�كاري اس�ت. ش�هريور امسال 
زماني كه رهبري با برداشت ۳50همتي دولت 
از صندوق توسعه ملي بابت تكميل پروژه هاي 
عمران�ي و پرداخت مطالبات بازنشس�ته ها 
و گندم�كاران موافق�ت ك�رد، گندمكاران 
به اميد تس�ويه بدهي شان از س�وي دولت، 
خود را براي آغاز سال زراعي جديد در مهر 
ماه آماده كردند، اما اكن�ون كه در نيمه مهر 
ماه هس�تيم، از دولت خبر مي رسد كه براي 
پرداخ�ت مطالبات گندم�كاران ب�ه مجوز 
مجلس و تصويب لايحه دوفوريتي نياز دارند !

         
قانون خري��د تضميني محصولات كش��اورزي 
دولت را مكلف كرده است پول خريد تضميني 
كشاورزان را 48س��اعت پس از تحويل به آنها 
پرداخت كن��د اما اي��ن قانون معم��ولاً رعايت 
نمي ش��ود. تقريباً هيچ س��الي نبوده است كه 
مطالبات گندمكاران به اندازه و بموقع پرداخت 
ش��ود. اين رويه در دولت مردمي نيز اس��تمرار 
داشته است، به طوري كه سال گذشته تسويه 
مطالبات تا پايان مهر ماه به طول انجاميد. كمبود 
اعتبار دولت در پرداخت مطالبات گندمكاران 
مربوط به امروز و ديروز يا دولت فعلي و گذشته 
نمي شود. در بودجه هاي سنواتي، سازمان برنامه 
و بودجه كه مس��ئول برآورد توليد و پيش بيني 
اعتبار براي خريد تضميني گندم سالانه است، با 
خساست و تنگ نظري براي محصول استراتژيك 

كشور اعتبار پيش بيني مي كنند. 

داستان تأمين اعتبار خريد تضميني گندم آنجا 
تلخ تر مي شود كه در بودجه سال1403 تأمين 
اعتبار خريد تضميني به س��ازمان هدفمندي 
يارانه ها واگذار شده است؛ سازماني كه همواره 
براي تأمين يارانه نقدي ماهانه با چالش تأمين 
اعتبار مواجه اس��ت. تا سال گذش��ته، شركت 
بازرگان��ي دولتي اي��ران مس��ئول خريد گندم 
و پرداخ��ت پول آن ب��ود، اما از س��ال جاري بر 
اس��اس قان��ون بودج��ه، س��ازمان هدفمندي 
يارانه ها مس��ئول پرداخت پ��ول گندمكاران و 
خريد تضميني محصولات كش��اورزي شد. از 
ارديبهش��ت ماه تاكنون تشكل هاي كشاورزي 
و نمايندگان مجلس پيگي��ر طلب گندمكاران 
هستند، اما به دليل كمبود بودجه تسويه بدهي 

گندمكاران قطره چكاني صورت گرفته است. 
سال1402 مبلغ پيش بيني ش��ده براي خريد 
تضميني گن��دم در قالب تبص��ره14 بودجه، 
60 همت پيش بيني ش��ده بود، در حالي كه به 
دليل تغيير نرخ خري��د گندم، بودجه مورد نياز 
به 140 همت تغيي��ر كرد، از اي��ن رو پرداخت 
مطالبات گندمكاران تا آبان ماه به تعويق افتاد. 
سال گذشته نيز مس��ئولان دولتي رويه وعده 
درماني را پيش گرفتند و با وعده وعيد مطالبات 
را تا پاييز كشاندند. امسال برنامه ريزان بودجه 
به ج��اي اينك��ه درس عبرتي از تجربه س��ال 
گذشته بگيرند و بودجه محصولات كشاورزي 
اس��تراتژيك را منطقي پيش بين��ي كنند و با 
س��ازوكار بهتري پول را به دس��ت كشاورزان 
برسانند، داستان خريد و تأمين بودجه را تغيير و 
بيش از سال گذشته كشاورزان را در بلاتكليفي 

قرار دادند. 

فصل كش��ت زراعي بيش از دو هفته اس��ت در 
10استان سردسير كشور شروع شده است اما 
مطالبات گندمكاران هنوز به طور كامل پرداخت 
نش��ده و بر اس��اس اعلام وزير جهاد كشاورزي 
20 درصد از مطالبات آنها باقي مانده اس��ت. تا 
زماني كه اين مطالبات پرداخت نش��ده است، 
كش��اورزان نقدينگي لازم براي انجام عمليات 
كشت نخواهند داش��ت و قطعاً بر توليد گندم 
براي سال زراعي جديد تأثيرات منفي به همراه 

خواهد داشت. 
   سازمان برنامه و بودجه: 

مجوز مي خواهيم!
شهريور امسال زماني كه دولت از اجازه رهبري 
براي برداشت از صندوق توسعه ملي خبر داد، 
اعلام كرد رهبر معظم انقلاب با كاهش س��هم 
صندوق توس��عه ملي از درآمد نفت و گاز براي 
سال جاري به درخواست رئيس جمهور موافقت 
كردند. بر اين اساس مبلغ 350همت به صورت 

قرض از صندوق توسعه ملي به بودجه عمراني 
دولت اضافه شد. با اين اصلاح، مشكل پرداخت 
ديون گندمكاران و مسائل كاميونداران و تهيه 
برخي اقلام ديگر حل ش��د. اين خبر را س��ايت 
رياست جمهوري نيز اطلاع رساني كرد. اكنون 
با گذش��ت يك ماه دولت اع��لام مي كند اجازه 
رهبري فقط ب��راي پروژه ه��اي عمراني بوده و 
براي پرداخت مطالبات گندم��كاران به مجوز 

مجلس نياز داريم. 
به گزارش تسنيم، پورمحمدي، رئيس سازمان 
برنامه و بودجه در جلس��ه علني روز سه شنبه 
مجلس شوراي اسلامي گفت: در قانون بودجه 
براي پرداخت طلب گندم 143همت به اضافه 
يك درصد از محل ارزش افزوده پيش بيني شده 
كه رقمي بالغ بر 150همت مي شود و سازمان 
برنامه و بودجه براي جابه جايي رقم اختياراتي 
دارد، تاكنون 167همت باب��ت خريد گندم به 

كشاورزان داده شده است. 
به گفته رئيس س��ازمان برنامه و بودجه امسال 
ميزان خريد گندم به حدود 220همت رسيده 
است، يعني بالاي 12ميليون تن گندم خريداري 
شد كه نشان از تلاش كشاورزان و تأمين امنيت 
غذايي است، اما بر اس��اس رديف هاي بودجه، 
قدرت ما براي پرداخت با تم��ام اختيارات مان 

168همت است. 
پورمحمدي تأكي��د كرد: باي��د در قالب لايحه 
دوفوريتي از مجلس ش��وراي اس��لامي اجازه 
پرداخ��ت بگيريم ك��ه اين لايح��ه را در دولت 
مطرح خواهيم كرد. كشاورزان امسال به ارزش 
210 هزارميليارد تومان گندم به دولت تحويل 
دادند كه معادل شش ماه يارانه معيشتي مردم 

است. 
  مجلس: منتظر لايحه نمي مانيم!

محمدباق��ر قاليب��اف، رئيس مجلس ش��وراي 
اس��لامي همچنين چندي پيش در واكنش به 
انتقادات ساير نمايندگان درباره عدم پرداخت 
باقي مان��ده مطالبات گندم��كاران گفت: براي 
پرداخت مطالبات گندمكاران حدود 40همت 
از دويست واندي همت باقي مانده است. اعتبارات 
براي پرداخت مطالبات مش��خص شده است و 

حتماً پيگيري مي كنيم كه انجام شود. 
وي همچنين گفته اس��ت ب��راي پرداخت پول 
گندمكاران منتظر لايحه نمي مانيم و از بودجه 
در اختيار دولت و با اولويت پرداخت مي ش��ود، 
چون بخش عمده اي از كشاورزان نيازمند تهيه 
بذر و كاشت و خريد نهاده  هستند، البته اخيراً 
وزير جهاد كشاورزي براي رفع اين مشكل گفته 
است: امسال بنا داريم يك رديف جداگانه براي 
پرداخت مطالبات گندمكاران مشخص كنيم تا 
مشكلاتي كه در س��ال هاي گذشته پيش آمده 

بود، رفع شود. 
به ه��ر روي پاس��كاري دولت ب��راي پرداخت 
مطالبات گندمگاران نان آنها را آجر كرده و بهتر 
است به جاي ژست گرفتن رس��انه اي حمايت 
از حقوق م��ردم در عمل مطالب��ات  و اگر واقعاً 
صداقت دارند، جريمه تأخير مطالبات آنها را نيز 

پرداخت كنند.

بهناز قاسمي
  گزارش يك

حسامكمالي

فصل كشت زراعي بيش از دو هفته است 
در 10 اس�تان سردسير كش�ور شروع 
ش�ده اما مطالبات گندمكاران هنوز به 
طور كامل پرداخت نش�ده و بر اساس 
اعلام وزير جهاد كش�اورزي 20 درصد 
از مطالب�ات آنه�ا باق�ي مانده اس�ت

وزير ارتباطات تأكيد كرد

اتصال تمام روستاهاي بالاي ۲۰خانوار به شبكه ارتباطي
وزير ارتباط�ات و فن�اوري اطلاعات گفت 
اتصال تمامي روس�تاهاي ب�الاي 20خانوار 
ب�ه ش�بكه ارتباط�ي و ارتق�اي كيفي�ت 
ارتباطات در روستاهاي متصل و همچنين 
تحق�ق كام�ل دولت هوش�مند را ب�ه طور 
ج�دي در دوره پي�ش رو دنب�ال مي كند. 
به گزارش ايسنا، سيدستار هاشمي كه ميزبان 
اعضاي كميسيون صنايع مجلس شوراي اسلامي 
بود، با بيان اينكه امروز افتخار داشتيم بخشي از 
اقدامات وزارت ارتباط��ات و فناوري اطلاعات و 
به طور مشخص، س��ازمان فناوري اطلاعات را 
تشريح كنيم، خاطرنشان كرد: اميدواريم حضور 
نمايندگان در وزارت ارتباطات، سرآغازي براي 
هم افزايي و هماهنگي بيش��تر ش��ود تا وزارت 
ارتباطات با اتكا بر ظرفيت نمايندگان مجلس، 
گام هاي بلندي را براي تحقق دولت الكترونيك 

و دولت هوشمند بردارد. 
وي با اشاره به بازديد نمايندگان از سامانه هاي 
مركز ملي تبادل اطلاعات و پنجره ملي خدمات 
دولت هوشمند، ابراز اميدواري كرد كه مردم 
در نهايت زيرس��اخت هاي فراهم ش��ده را در 
زندگي خود لمس كنند و امور زندگي ش��ان 

تسهيل شود. 
وزي��ر ارتباطات ب��ا تأكي��د بر اينك��ه دولت 
الكتروني��ك زمان��ي به ط��ور كام��ل محقق 
مي شود كه مردم نيازي به مراجعه حضوري به 
دستگاه هاي اجرايي و ارائه مدرك پيدا نكنند، 
گفت: اين مسئله به طور جدي در دستور كار 

وزارت ارتباط��ات قرار دارد ك��ه در نهايت به 
اجراي »قانون دوام« نيز منجر خواهد شد. 

هاش��مي همچنين اتصال روس��تاهاي فاقد 
ارتباط��ات و ارتق��اي كيفي��ت ارتباطات در 
روس��تاهاي متصل را از اولويت ه��اي وزارت 

ارتباطات در دوره جديد دانست. 
وزير ارتباطات در ادامه در پاسخ به درخواست 
نماين��دگان مجلس، مباح��ث تبييني حول 
مح��ور اقدام��ات انجام گرفت��ه در حوزه هاي 

مأموريتي وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 
را ضروري دانس��ت و تأكيد كرد كه به منظور 
تقويت اميدآفريني در جامعه در آينده، آشنايي 
مردم با دس��تاوردها به ش��كل ويژه اي دنبال 

خواهد شد. 
براس��اس اعلام وزارت ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات، نمايندگان عضو كميسيون صنايع 
مجلس شوراي اسلامي كه در اين ديدار حضور 
حداكثري داش��تند، در ادامه ب��ه بيان نقطه 

نظ��رات و انتظارات خ��ود از وزارت ارتباطات 
پرداختند كه توس��عه ارتباطات روس��تايي، 
اجراي قانون حكمران��ي داده، افزايش امنيت 
س��ايبري و مقابله با حملات سايبري، توسعه 
و تكميل ش��بكه ملي اطلاع��ات، حمايت از 
پلتفرم ه��اي داخلي، كاه��ش تعرفه ترافيك 
داخلي، اعمال حكمران��ي در فضاي مجازي و 
توس��عه اقتصاد ديجيتال از جمله مهم ترين 

محورهاي مطرح شده در اين جلسه بود.

  ارتباطات

محمد قجر    |    ايسنا


